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Czynnik wzrostu
Rafał Boruc

Na liście 500 największych firm w Polsce, opracowanej przez tygodnik Polityka, Polska Grupa Far-
maceutyczna zajmuje 33. miejsce. Pierwsza z firm farmaceutycznych, GlaxoSmithKline Pharmaceu-
ticals SA, uplasowała się dopiero na 120. miejscu. Tymczasem na rynku dystrybucji leków trwa bez-
względna walka. Pojedynek wygrają wielcy hurtownicy. Nadchodzi okres konsolidacji. 

Podczas gdy na świecie liderami rynku leków są ich producenci, 
w Polsce prym wiodą dystrybutorzy

raport ! rynek farmaceutyczny
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Trzy lata temu rynek hurtowy w Polsce wart by³
ok. 12 mld z³. W ubieg³ym roku jego obroty prze-
kroczy³y 15 mld z³. W porównaniu z 2002 r. wzro-
s³y o ponad 12,5 proc. Wartoœci te uwzglêdniaj¹
jedynie leki trafiaj¹ce do pacjentów za poœrednic-
twem aptek prywatnych i szpitali. Czêœæ leków
sprzedawanych bez recepty (tzw. OTC) dopuszczo-
na jest do obrotu w pozaaptecznych punktach
sprzeda¿y. Wed³ug szacunków wartoœæ tego rynku
to 300–500 mln z³ rocznie. Sprzeda¿ ta budzi spo-
ro kontrowersji, gdy¿ nie podlega ona tak œcis³e-
mu nadzorowi, jeœli chodzi o przechowywanie,
transport czy te¿ wydawanie leków. 

Coraz wiêksze obroty nie oznaczaj¹, ¿e wszyscy
w bran¿y daj¹ sobie radê. Panuje tu coraz bardziej
bezwzglêdna rywalizacja. Tylko w ci¹gu kilku ostat-
nich lat zniknê³o z rynku ok. 200 hurtowni. Dzisiaj
jest ich niespe³na 400. Czeœæ firm upad³a, wiele zo-
sta³o przejêtych. To skutek tworzenia siê grup kapita-
³owych z du¿ymi centrami zakupowymi i obs³ug¹ lo-
gistyczn¹ sieci magazynów na terenie ca³ego kraju. 

NNaarrooddzziinnyy  rryynnkkuu

W 1990 r. rynek dystrybucji leków zosta³ uwol-
niony spod pañstwowej kontroli. Wczeœniej hurt far-
maceutyczny odbywa³ siê za poœrednictwem kontro-
lowanych przez pañstwo kilkunastu lokalnych
Przedsiêbiorstw Zaopatrzenia Farmaceutycznego
Cefarm, rozlokowanych w wiêkszych miastach Pol-
ski. Cefarmy te mia³y równie¿ w³asne apteki. Rolê
centralnej hurtowni oraz importera leków pe³ni³a
Centrala Farmaceutyczna Cefarm w Warszawie. 

Po uwolnieniu bran¿y spod kontroli pañstwa
powsta³o kilkaset prywatnych hurtowni oraz pry-
watne apteki. Nowe podmioty w szybkim tempie
odbiera³y rynek przedsiêbiorstwom pañstwowym.
By³o to tym ³atwiejsze, ¿e prywatyzacja sektora by-
³a bardzo powolna i praktycznie do dnia dzisiej-
szego nie zosta³a zakoñczona (na zmianê w³aœci-
ciela czeka Cefarm Bia³ystok oraz CF Cefarm).
W drugiej po³owie lat 90. spoœród prywatnych
dystrybutorów wy³oni³a siê grupa firm, z których
ka¿da mia³a po kilka procent rynku. Barier¹ ich
dalszego rozwoju by³ jednak brak kapita³u. 

CCzzaass  ffuuzzjjii

Prze³omem by³o pozyskanie przez pierwsz¹ firmê
prywatn¹ œrodków na Gie³dzie Papierów Wartoœcio-
wych w Warszawie. W 1997 r. ³ódzki Medicines po-
zyska³ ze sprzeda¿y akcji ok. 70 mln z³. Wejœcie Me-
dicines na gie³dê da³o spó³ce równie¿ inny atut. Jej
akcje by³y notowane na GPW, co powodowa³o, ¿e
dla innych podmiotów sta³a siê atrakcyjnym partne-
rem do ewentualnego po³¹czenia. Okazja szybko
zosta³a wykorzystana. Jeszcze na pocz¹tku 1998 r.
dosz³o do fuzji Medicines z Carbo (najwiêksz¹
wówczas firm¹ prywatn¹) i Cefarmem B (pierwszym
ze sprywatyzowanych cefarmów). Na bazie tych

trzech podmiotów powsta³a Polska Grupa Farma-
ceutyczna, która sta³a siê liderem w bran¿y i pozycji
tej nie odda³a do dziœ. Po Medicines na GPW po-
jawi³y siê akcje Farmacolu, Prospera i Orfe. 

WWiieellkkiiee  ¿¿nniiwwaa

Polski rynek dystrybucji leków kszta³towany jest
przez dystrybutorów przedhurtowych, hurtowych
oraz detalistów (apteki i szpitale). Istotny wp³yw na
jego uczestników maj¹ instytucje rz¹dowe, które
czêœciowo finansuj¹ obrót lekami, oraz oœrodki me-
dyczne rekomenduj¹ce leki. Oczywiœcie, du¿e zna-
czenie ma równie¿ zasobnoœæ portfeli konsumentów. 

Wed³ug danych firmy badawczej IMS ubieg³y
rok by³ bardzo dobry dla firm handluj¹cych leka-
mi. Sprzeda¿ medykamentów w aptekach wzros³a
a¿ o 13,8 proc. w porównaniu z 2002 r. To wynik
lepszy od oczekiwañ. Wiêkszoœæ hurtowników pro-
gnozowa³a, ¿e sprzeda¿ medykamentów uroœnie
o 9–10 proc. Zdaniem Tadeusza Weso³owskiego,
prezesa Prospera, ubieg³oroczny boom w du¿ej
mierze zosta³ wywo³any skokiem popytu tu¿ przed
wprowadzeniem nowej listy leków refundowanych
(zosta³a og³oszona w grudniu 2003 r.). 

RReekkiinnyy  ii pp³³oottkkii

Mimo atrakcyjnoœci polskiego rynku farmaceu-
tycznego, konkurencja oraz wywo³ana k³opotami
bud¿etowymi presja na obni¿anie mar¿ na leki re-
fundowane (ostatnio obni¿ka taka mia³a miejsce
w grudniu 2003 r.) powoduj¹, ¿e w segmencie
hurtu farmaceutycznego coraz wyraŸniej widaæ
potrzebê dalszej jego konsolidacji. O ile w prze-
sz³oœci czêste by³y transakcje fuzji i przejêæ, to
obecnie coraz czêœciej konsolidacja polega na
odbieraniu rynku spó³kom, które z ró¿nych powo-
dów wpad³y w k³opoty finansowe. Z sytuacj¹ tego
typu mieliœmy do czynienia m.in. w wypadku firm
takich jak Pharmag, Hygea czy Cormay. 

Dziêki konsolidacji mo¿na kupowaæ wiêksze
iloœci leków, a tym samym negocjowaæ korzystniej-
sze ceny i warunki p³atnoœci u producentów. Spe-
cjalizuj¹ siê w tym Medicines, Farmacol, Prosper
i Orfe. To w³aœnie te firmy s¹ najwiêkszymi gracza-
mi na rynku. Generuj¹ ponad po³owê wartoœci
sprzeda¿y. £¹cznie w ubieg³ym roku uzyska³y 8,3
mld z³ przychodów netto. 

Na warszawski parkiet stara siê wejœæ tak¿e to-
ruñska hurtownia Torfarm. W minionym roku spó³-
ka zwiêkszy³a przychody netto ze sprzeda¿y a¿ o 44
proc., do 1,1 mld z³ (zysk netto – 7,5 mln z³ okaza³
siê 2,5 razy wiêkszy). Niewiele jej brakuje do naj-
mniejszej firmy z gie³dowej wielkiej czwórki. 

MMeeggaahhuurrttoowwnniiaa

Na rynku pojawia siê nowy, potê¿ny gracz.
Trzynaœcie regionalnych hurtowni farmaceutycz-
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nych zdecydowa³o, ¿e chce siê po³¹czyæ w ra-
mach grupy Apofarm. Po 2-etapowej konsolida-
cji na handlowym rynku leków powstanie pod-
miot rywalizuj¹cy z PGF o pozycjê lidera w kra-
ju. Pierwszy etap procesu polegaæ ma na ³¹cze-
niu siê regionalnych hurtowni. W ramach grupy
bêdzie dzia³aæ kilka podmiotów, które w kolej-
nej fazie zostan¹ po³¹czone w jedn¹ megahur-
towniê farmaceutyczn¹. – Chcielibyœmy, aby na
rynku dystrybucji farmaceutyków w Polsce wa¿-
nym ogniwem sta³y siê, tak jak w Hiszpanii, hur-
townie, których w³aœcicielami s¹ aptekarze. Jeœli
najwiêksze firmy hurtowe zostan¹ sprzedane któ-

remuœ z miêdzynarodowych potentatów dystry-
bucji farmaceutycznej, nasz rynek upodobni siê
do niemieckiego, zdominowanego przez 2–3
du¿e podmioty. Tego nie chcemy – mówi Hen-
rietta Kania, prezes Apofarmu. 

KKoonniiuunnkkttuurraa  nnaa  lleekkii

Jaka bêdzie przysz³oœæ rynku hurtowego le-
ków? – Œrednia wartoœæ spo¿ycia leków nad Wi-
s³¹ jest o ponad po³owê ni¿sza ni¿ w Europie.

Spo³eczeñstwo siê starzeje, a w efekcie coraz
wiêcej ludzi kupuje farmaceutyki. Ponadto,
w zwi¹zku z wejœciem do UE spodziewamy siê
poszerzenia asortymentu oraz wzrostu zamo¿no-
œci spo³eczeñstwa – wylicza Kazimierz Herba,
za³o¿yciel i prezes Torfarmu. 

Jego zdaniem te czynniki sprawi¹, ¿e w bie-
¿¹cym roku ca³y rynek powiêkszy siê o 8–10
proc., a w przysz³ym o 6–8 proc. Podobny po-
gl¹d reprezentuje prezes Prosper, Tadeusz We-
so³owski. Stawia jednak jeden warunek – w tym
roku nie mo¿e dojœæ do zamieszania z listami re-
fundacyjnymi. 

Nie wszyscy skorzystaj¹ z tej koniunktury.
Analitycy bran¿y twierdz¹, ¿e pod koniec dekady
na rynku pozostanie 5–7 najwiêkszych dystrybu-
torów hurtowych dzia³aj¹cych na terenie ca³ego
kraju oraz kilkanaœcie mniejszych podmiotów
dzia³aj¹cych regionalnie. Rynek dystrybucji hur-
towej charakteryzuje bowiem stosunkowo niska
rentownoœæ netto – jedynie w wypadku najlep-
szych dochodz¹ca do 2 proc. Najczêœciej jed-
nak nie przekracza ona 1 proc. 

” Dzięki konsolidacji można kupować większe ilości leków, a tym samym 
negocjować korzystniejsze ceny i warunki płatności u producentów ”

DDllaacczzeeggoo  ttaakk  PPaaññssttwwuu  zzaallee¿¿yy  nnaa  ppoossiiaaddaanniiuu  ssiiee--
ccii  aapptteekk??  CCzzyy  nniiee  ppoowwoodduujjee  ttoo  nniieebbeezzppiieecczzeeññ--
ssttwwaa  kkoonnfflliikkttuu  iinntteerreessóóww,,  iissttnniieejjee  bboowwiieemm  ddooœœææ
ssiillnnee  pprrzzeekkoonnaanniiee,,  ¿¿ee  ddeettaall  nniiee  ppoowwiinniieenn  ssiiêê  ³³¹¹--
cczzyyææ  zz hhuurrtteemm..  

Polska Grupa Farmaceutyczna od pocz¹tku
swej dzia³alnoœci koncentrowa³a siê na zaopa-
trywaniu aptek prywatnych i tê strategiê zamie-
rzamy kontynuowaæ. Nie zale¿y nam na posia-
daniu sieci aptek. Przeprowadzona ostatnio
transakcja kupna spó³ki Apteki Polskie zwi¹za-
na by³a z faktem, ¿e firma ta zosta³a przez En-

terprise Investors, dotychczasowego w³aœcicie-
la, wystawiona na sprzeda¿. Jej zakup przez
podmiot zainteresowany agresywnym rozwo-
jem wy³¹cznie na rynku detalicznym leków po-
gorszy³by sytuacjê finansow¹ pozosta³ych ap-
tek prywatnych, czyli naszych klientów. W tym
kontekœcie podjêliœmy decyzjê broni¹c¹ tê
czêœæ rynku. Zdecydowaliœmy siê na ten, przy-
znam szczerze, trudny krok w obronie intere-
sów zarówno naszych, jak i naszych partnerów
– prywatnych aptekarzy. Uwa¿am, ¿e to, i¿
uda³o siê nam sfinalizowaæ transakcjê, nale¿y
uznaæ za sukces. 

Czas konsolidacji
Rozmowa z Jackiem Szwajcowskim, prezesem PGF
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WWiieellccyy  zz wwiieellkkiimmii

Pojawiaj¹ siê pog³oski o fuzjach miêdzy naj-
wiêkszymi graczami. Za g³ównego kandydata
do fuzji z wiêkszymi konkurentami – Polsk¹ Gru-
p¹ Farmaceutyczn¹ lub Farmacolem – by³ uzna-
wany Prosper. Wiadomoœci na ten temat kilka-
krotnie wp³ywa³y na wzrost cen akcji tej spó³ki
na gie³dzie. O nieuchronnym ³¹czeniu si³ przez
najwiêkszych dystrybutorów farmaceutyków mó-
wi siê ju¿ od wielu miesiêcy. Wynika to z koñcz¹-
cych siê mo¿liwoœci ekspansji za pomoc¹ przej-
mowania prywatyzowanych cefarmów. W ci¹gu
ostatnich kilku lat najbardziej aktywny pod tym
wzglêdem by³ najwiêkszy hurtownik – PGF. Kupi³
kontrolne pakiety cefarmów w Poznaniu, Krako-
wie, Olsztynie, Bydgoszczy, Lublinie, a ostatnio
tak¿e w £odzi. Przej¹³ te¿ prywatne sieci Urtica
i Biomedic. Teraz przymierza siê do jednego
z ostatnich wolnych cefarmów – bia³ostockiego.
Katowicki Farmacol naby³ z kolei cefarmy
w Szczecinie, Warszawie, Wroc³awiu i Kielcach,
a Orfe przej¹³ zielonogórski, katowicki i rze-
szowski oddzia³. W praktyce jedyn¹ pewn¹
transakcj¹, której mo¿emy siê spodziewaæ
w najbli¿szym czasie, jest przejêcie kontrolowa-
nego jeszcze przez Skarb Pañstwa Cefarmu Bia-
³ystok. Jest to zyskowna firma o silnej pozycji na
rynku lokalnym. 

Obserwatorzy zgodnie przyznaj¹, ze trzeba
siê liczyæ z wejœciem zachodnich firm na polski
rynek. – Te koncerny zapowiadaj¹ ekspansjê
w Polsce ju¿ od kilku lat. Jednak dopóki wiêksz¹
czêœæ rynku kontroluj¹ silne polskie hurtownie,
nie bêdzie to ³atwe – uwa¿a prezes Tadeusz We-
so³owski. W najbli¿szej przysz³oœci nast¹pi
umacnianie pozycji rynkowej przez najwiêkszych
graczy. Niewykluczone s¹ równie¿ kolejne prze-
jêcia, jednak teraz, gdy najwiêksze firmy zbudo-
wa³y w³asn¹ ogólnopolsk¹ sieæ dystrybucji, zu-
pe³nie inaczej patrz¹ na potencjalnych kandy-
datów do zakupu. 

AApptteekkii  nnaa  cceelloowwnniikkuu

Na rynku funkcjonuje ju¿ kilka sieci aptek.
Do najwiêkszych nale¿¹ Apofarm, Apteka 21 czy
Euro Apteka. Jednak nie da siê ukryæ, ¿e nie jest
to ju¿ tak dochodowy biznes jak jeszcze kilka lat
temu. Dla czêœci rodzinnych firm jedyn¹ szans¹
na przetrwanie bêdzie wejœcie do jednej z sieci.
Tym bardziej ¿e równie¿ hurtownicy coraz czê-
œciej interesuj¹ siê aptekami. Wiele z nich prze-
jêli z bogactwem inwentarza po nabyciu prywa-
tyzowanych cefarmów. Przyk³ad Apofarmu do-
wodzi, ¿e tak¿e aptekarze nie gardz¹ handlem
hurtowym. Reformy wolnorynkowe spowodowa-
³y wzrost liczby aptek z ok. 4 tys. w 1990 r. do
ok. 11 tys. w 2003 r. Ich liczba w ostatnim cza-

PPGGFF  zzoossttaa³³aa  nniieeddaawwnnoo  wwyybbrraannaa  nnaa  iinnwweessttoorraa  ssttrraattee--
ggiicczznneeggoo  ww CCeeffaarrmmiiee  ££óóddŸŸ..  CCzzyy  ssppóó³³kkaa  mmaa  ww ppllaannaacchh
kkoolleejjnnee  pprrzzeejjêêcciiaa??  

Jesteœmy w tej dobrej sytuacji, ¿e posiadamy ogólno-
polsk¹ sieæ dystrybucji. Po uruchomieniu w tym roku
nowego Centrum Logistycznego w £odzi zakoñczy siê
najwa¿niejszy etap unowoczeœniania naszej bazy ma-
gazynowej. Z tego te¿ wzglêdu ca³kiem inaczej patrzy-
my teraz na ewentualne akwizycje. Podstawowym ce-
lem takiej operacji musi byæ wzrost wartoœci dla akcjo-
nariuszy. Obecnie mogê jedynie podtrzymaæ sygnali-
zowane ju¿ wczeœniej zainteresowanie prywatyzacj¹
Cefarmu Bia³ystok, gdy¿ spó³ka ta pozwoli³aby umoc-
niæ nasz¹ pozycjê w pó³nocno-wchodniej czêœci Polski. 

WW  cczzyymm  ttkkwwii  oobbeeccnnaa  ssii³³aa  PPGGFF??  

Myœlê, ¿e pozycjê najchêtniej wybieranego dostawcy le-
ków zawdziêczamy sta³ej wspó³pracy ze œrodowiskiem
aptekarskim. Promocja tej grupy zawodowej i pomoc,
jak¹ oferujemy jej w realizacji misji ka¿dego aptekarza
– promocji zdrowia i zdrowego trybu ¿ycia – to jeden
z g³ównych celów realizowanego przez nas programu

fot. Archiwum
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sie roœnie bardzo wolno i jest bliska nasycenia.
Sprzeda¿ leków nie ros³a tak szybko jak liczba
aptek. Pojawi³y siê zatem problemy finansowe.
Oliwy do ognia dola³o pañstwo, które zwleka ze
zwrotem pieniêdzy za preparaty refundowane.
Efekt? Szacuje siê, ¿e ok. 50 proc. placówek
w Polsce jest zad³u¿onych. 

Firmom hurtowym ³atwiej wiêc zachêcaæ ap-
teki do wspó³pracy, która póŸniej mo¿e przero-
dziæ siê we w³¹czenie ich do w³asnej sieci sprze-
da¿y detalicznej. Budowanie silnej sieci ograni-
cza jednak ustawa, zgodnie z któr¹ jeden pod-
miot mo¿e mieæ tylko 1 proc. aptek na terenie
województwa. Ustawa dotyczy jednak tylko ap-
tek, które dopiero powstaj¹. Wed³ug przeciwni-
ków antykoncentracyjnych przepisów skupowa-
nie ju¿ istniej¹cych placówek jest mo¿liwe pod
warunkiem, ¿e nie spowoduje to zmiany ich w³a-
œciciela. Jeœli wiêc jedna spó³ka kupi inn¹, ju¿
dzia³aj¹c¹ firmê, tworzenie sieci jest dozwolone. 

Takiej interpretacji prawa oczekiwa³a PGF.
W kwietniu tego roku podpisa³a ona bowiem
umowê przejêcia ok. 100 aptek nale¿¹cych do
firmy Apteki Polskie (sieæ pod handlow¹ nazw¹
Apteka 21). ¯eby umowa wesz³a w ¿ycie, po-
trzebna by³a zgoda Urzêdu Ochrony Konkurencji
i Konsumentów. Prezes UOKiK tak¹ zgodê wyra-
zi³. Decyzja ta ma ogromne znaczenie dla rynku
aptecznego. W praktyce umo¿liwia tworzenie
sieci aptek, wbrew ustawie. PGF za apteki zap³a-

ci 18,8 mln dolarów. Po tej transakcji bêdzie
mieæ ju¿ ponad 200 placówek, czyli ok. 2 proc.
rynku. To niewiele w porównaniu z tym, czym
dysponuje Apofarm. Nale¿¹ce do niego apteki
posiadaj¹ ok. 14 proc. udzia³u w rynku detalicz-
nym obrotu lekami. To zdecydowany lider. 

GGrrooŸŸbbaa  mmoonnooppoolliizzaaccjjii

Wed³ug Naczelnej Izby Aptekarskiej i Unii Far-
maceutów – W³aœcicieli Aptek takie rozwi¹zanie
jest groŸne, je¿eli potencjalnym chêtnym by³by
producent leków, posiadaj¹cy swoje hurtownie
farmaceutyczne albo przymierzaj¹cy siê do zaku-
pu hurtowni. Zmonopolizowa³by on rynek, oferu-
j¹c tylko w³asne produkty. Wed³ug Henrietty Kani,
aptekarze obawiaj¹ siê dzia³ania sieci aptekar-
skich pozostaj¹cych w rêku jednego w³aœciciela,
które mog¹ wprowadzaæ wybrany przez siebie
asortyment leków i stosowaæ okresowo ni¿sze
dumpingowe ceny. Taka strategia jednej z najsil-
niejszych firm rynku litewskiego doprowadzi³a tam
do skupienia w sieci ponad 90 proc. aptek. 

Wed³ug zwolenników tworzenia sieci rynek po-
winien rz¹dziæ siê sam, a administracyjne ograni-
czenia s¹ szkodliwe. 

WWiittaammiinnaa  zz sszzyynnkk¹¹

Hurtownie stosuj¹ ró¿ne zachêty, aby przyci¹gn¹æ
partnerów do wspó³pracy. Spó³ka Citodat (nale-

Dbam o Zdrowie. Oczywiœcie program ten ma
równie¿ pomagaæ aptekarzom w prowadzeniu ich
biznesu. Silne ekonomicznie apteki wspó³pracuj¹-
ce to podstawa rozwoju hurtowni farmaceutycz-
nej. Dostarczane przez nas narzêdzia maj¹ w³a-
œnie pomóc budowaæ aptekom tak¹ pozycjê. 
Staramy siê zawsze aktywnie wychodziæ naprze-
ciw potrzebom aptekarzy. Dowodem mo¿e byæ
tu uruchomiona na pocz¹tku roku akcja ¯yj bez
barier. Pozwala ona wykorzystaæ aptekom zmia-
nê regulacji prawnych, umo¿liwiaj¹c¹ sprzeda¿
za ich poœrednictwem sprzêtu rehabilitacyjnego.
Dla pojedynczego aptekarza promocja takiej
nowej oferty by³aby prawie niemo¿liwa. Dlatego
te¿ zadanie to przejê³a na siebie PGF. 

CCzzyy  ssiillnnaa  oobbeeccnnooœœææ  ww³³aaddzz  ppaaññssttwwoowwyycchh  nnaa  rryynn--
kkuu  lleekkóóww  ((uussttaallaanniiee  cceenn  wwyybbrraannyycchh  mmeeddyykkaammeenn--
ttóóww,,  lliissttyy  pprreeppaarraattóóww  rreeffuunnddoowwaannyycchh  iittpp..))  ooggrraa--
nniicczzaa  ddzziiaa³³aanniiee  ffiirrmmyy??  

Z sytuacj¹, o której Pan wspomnia³, maj¹ do czy-
nienia praktycznie wszystkie firmy z naszej bran¿y

w Europie. Jest to specyfika rynku. Problem nie po-
lega na tym, ¿e pañstwo stara siê kontrolowaæ wy-
datki na leki, gdy¿ jest to dzia³anie naturalne.
Chodzi raczej o racjonalnoœæ podejmowanych
dzia³añ. Wszelkie przyjmowane rozwi¹zania po-
winny byæ maksymalnie proste i przejrzyste. Rola
Skarbu Pañstwa w praktyce mog³aby siê ograni-
czaæ do okreœlenia poziomu wydatków na leki
oraz ustalenia listy leków refundowanych wraz
z cenami refundacji. Reszta by³aby efektem konku-
rencji miêdzy dzia³aj¹cymi na rynku podmiotami. 

JJaakkaa  bbêêddzziiee  pprrzzyysszz³³ooœœææ  ppoollsskkiieeggoo  rryynnkkuu  hhuurrttoo--
wweeggoo??  

Myœlê, ¿e czeka nas dalsza jego konsolidacja.
Ca³y czas mówi siê te¿ o wejœciu silnych graczy
z zagranicy. Myœlê jednak, ¿e przyk³ad takich
firm jak PGF jasno pokazuje, ¿e polskie podmio-
ty mog¹ zaoferowaæ aptekom us³ugi na najwy¿-
szym europejskim poziomie i z tego wzglêdu
mog¹ sprostaæ zagranicznym konkurentom. 

DDzziiêêkkuujjêê  zzaa  rroozzmmoowwêê.. �
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¿¹ca do Grupy Prosper) oferuje aptekom leki po
cenie ni¿szej od 5 do 15 proc. od cen stosowa-
nych przy tradycyjnej sprzeda¿y. Warunek – ap-
teki musz¹ zap³aciæ za farmaceutyki gotówk¹.
Prosper liczy, ¿e z takiej formy sprzeda¿y mo¿e
skorzystaæ do 3 tys. aptek, których kondycja fi-
nansowa jest dobra. Wiêkszoœæ aptek w Polsce
kupuje leki od hurtowni z odroczonym o kilka-
dziesi¹t dni terminem p³atnoœci. Z kolei setki ap-
tek – aby przyci¹gn¹æ klientów – sprzedaj¹
czêœæ leków, rezygnuj¹c z mar¿. Inne placówki
zachêcaj¹ chorych do zakupu, proponuj¹c pro-
gramy lojalnoœciowe, dodatkowe opakowania
farmaceutyków, a bywa, ¿e dodaj¹ gratis szynkê
przy zakupie okreœlonych specyfików (ten sam
w³aœciciel masarni i apteki). 

SSkkaazzaannii  nnaa  hhuurrttoowwnniiee

Odrêbnym sektorem dystrybucji jest rynek szpi-
talny. W Unii Europejskiej lecznictwo zamkniête
obs³ugiwane jest w 80 proc. bezpoœrednio przez
producentów. Pozosta³e 20 proc. potrzeb szpitali
i przychodni zaspokajanych jest przez hurtownie.
W Polsce te proporcje kszta³tuj¹ siê odwrotnie.
Z powodu skomplikowanej i niejasnej sytuacji
lecznictwa zamkniêtego nie nale¿y spodziewaæ
siê w najbli¿szych latach zaanga¿owania produ-
centów w bezpoœrednie dostawy do szpitali.
Wiêkszoœæ producentów nadal bêdzie korzystaæ
z wyspecjalizowanych dystrybutorów. 

OOrrffee

Jedyna firma, która posiada zagranicznego in-
westora bran¿owego, powsta³a z inicjatywy dys-
trybutorów farmaceutycznych z Francji, Hiszpanii
i Niemiec. G³ównym akcjonariuszem jest Orphe
Holdings Limited z Holandii. Posiada on trzy
czwarte g³osów na WZA. Wartoœæ rynkowa spó³ki
Orfe wynosi 206 mln z³ (pocz¹tek lipca br.). Gru-

pa zatrudnia ponad 1 000 pracowników. W seg-
mencie przedhurtu zaopatruje ponad 150 hur-
towni farmaceutycznych i ponad 500 szpitali.
Dostarcza ponad 3,2 tys. produktów blisko 110
dostawców krajowych i zagranicznych. 

PPrroossppeerr

G³ównym akcjonariuszem firmy jest Tadeusz
Weso³owski, który posiada 84 proc. g³osów na
WZA. Wartoœæ rynkowa spó³ki wynosi 115 mln z³
(pocz¹tek lipca br.). Firma posiada 13 centrów
dystrybucyjnych. Spó³ka prowadzi dystrybucjê le-
ków do ponad 6 tys. aptek, ponad 100 hurtowni
i szpitali. Jej oferta zawiera ponad 16 tys. leków
i produktów farmaceutycznych. Dostawcami Pro-
spera s¹ najwiêksi producenci leków w Polsce
i na œwiecie – 600 firm. Spó³ka zatrudnia 800
pracowników. W 2004 r. zamierza zwiêkszyæ swo-
j¹ sprzeda¿ o wiêcej ni¿ 10 proc., a zysk netto –
o ponad 20 proc., do poziomu 2-cyfrowego. 

PPGGFF

Od 1998 r. Polska Grupa Farmaceutyczna
jest najwiêkszym graczem na rynku hurtu farma-
ceutycznego. G³ównym akcjonariuszem jest Ja-
cek Szwajcowski. Posiada on 31 proc. g³osów
na WZA. Wartoœæ rynkowa spó³ki wynosi 716
mln z³ (pocz¹tek lipca br.). W ofercie handlowej
posiada ona ok. 18 tys. pozycji asortymento-
wych. Firma jako pierwsza wprowadzi³a pro-
gram marketingowy Dbam o Zdrowie, którego
celem by³o wspieranie aptek prywatnych oraz
promocja zdrowia i zdrowego trybu ¿ycia wœród
pacjentów. W programie w chwili obecnej
uczestniczy ponad 1 800 aptek oraz 800 tys.
pacjentów. W I kwartale 2004 r. przychody ze
sprzeda¿y PGF wzros³y do 939 mln (wobec 883
mln z³ rok wczeœniej, a zysk zwiêkszy³ siê do
17,7 mln z³ z 12,2 mln z³). W ca³ym 2004 r.

WWiieellkkaa  ppiiąąttkkaa  WWyynniikkii  ffiinnaannssoowwee  nnaajjwwiięękksszzyycchh  ffiirrmm  ddyyssttrryybbuuccjjii  lleekkóóww  ww PPoollssccee  
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PGF prognozuje wzrost skonsolidowanych przy-
chodów brutto ze sprzeda¿y do 4 mld z³. 

FFaarrmmaaccooll

Drugi pod wzglêdem wielkoœci dystrybutor le-
ków w Polsce. G³ównym akcjonariuszem jest ma³-
¿eñstwo Zyty i Andrzeja Olszewskich. S¹ oni w po-
siadaniu 63 proc. g³osów na WZA. Wartoœæ ryn-
kowa spó³ki wynosi 676 mln z³ (pocz¹tek lipca

br.). W ofercie katowickiej firmy znajduje siê po-
nad 15 tys. artyku³ów. Firma posiada ponad 3 tys.
sta³ych klientów w ca³ym kraju. S¹ oni obs³ugiwa-
ni przez pracowników zatrudnionych w 18 oddzia-
³ach regionalnych. Firma buduje w Warszawie
jedno z najnowoczeœniejszych centrów logistycz-
nych w kraju, które umo¿liwi koordynacjê dostaw
na terenie Polski centralnej i pó³nocnej. 

AAppooffaarrmm

Apofarm Group powsta³a w 1997 r. W sk³ad
tej kieleckiej firmy wchodz¹ nastêpuj¹ce hurtow-
nie: Aptekarz z Lublina, Farmacja z Olsztyna,
Galenica Panax ze Swarzêdza, Interfarm z Elbl¹-
ga, Legfarm z Legnicy, Multi Pharme z £om¿y,
Multi z Chocenia, warszawska Optima Forma,
Podkarpacka Hurtownia Aptekarska z Rzeszowa,
Radix z Radomia, Silfarm z Katowic oraz sto³ecz-
ne Tadanco i Vita Plus. Kielecki Apofarm jest
w³asnoœci¹ powy¿szych 13 hurtowni leków. Hur-
townie te nale¿¹ natomiast do 4 tys. aptekarzy
z ca³ej Polski. W³adze Apofarmu nie wykluczaj¹
wejœcia firmy na Gie³dê Papierów Wartoœcio-
wych. W ubieg³ym roku hurtownie tworz¹ce gru-
pê uzyska³y przychody w wysokoœci 1,67 mld z³
i zysk netto 26,2 mln z³, natomiast apteki nale¿¹-
ce do w³aœcicieli hurtowni wypracowa³y przychód
874 mln z³ i zysk netto 4,2 mln z³. �

UUddzziiaałłyy  rryynnkkoowwee  nnaajjwwiięękksszzyycchh  hhuurrttoowwnnii  lleekkóóww  ww 22000033  rr..  
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